



وصف المساق

يتضمن هذا المساق تعريف الطالب بمفهوم الاستثمار وأهدافه ومفهوم التمويل وأساسه ويعرض لصيغ التمويل الاستثمار المستخدمة في المصارف الإسلامية ومصادر التمويل في الاقتصاد الإسلامي والبدل الإسلامي لسعر الفائدة، ويتحدث عن معايير تقويم المشروعات واختيارها والآثار الاقتصادية والاجتماعية للاستثمار في المنهج الإسلامي.

أهداف المساق

1. بيان مفهوم الاستثمار وأهدافه وصيغه مقارنة بالنظام الرأسمالي.
2. بيان مفهوم التمويل وأساسه ومصادره.
3. التعرف بادوات التمويل والاستثمار في المصارف الإسلامية.
4. التعرف بمعايير تقويم المشروعات من منظور إسلامي.

مخرجات التعلم :

A - المعرفة

- 1 - المعرفة بالمفاهيم : التعرف على المفاهيم المتعلقة بالتمويل .
- 2 - المعرفة بالنظريات والمبادئ : التعرف على آلية إدارة الاستثمار.
- 3 - المعرفة بالإجراءات : التعرف على أساليب إدارة التمويل والاستثمار ودراسة حالات تطبيقية في ذلك.

B - المهارات الإدراكية

- 1 - التحليل الفكري الناقد : التنبؤ بالتغيرات التي تحدث في البيئة من حوله والاستفادة منها.
- 2 - تطبيق المبادئ .
- 3 - الإبداع وحل المشكلات .

C-مهارات التعامل مع الآخرين وتحمل المسؤولية

- 1 - تحمل مسؤولية التعلم والتطوير الذاتي والمهني : يؤمن بدوره الفاعل في إنجاح العمل.
- 2 - التصرف بمسؤولية في العلاقات الشخصية والمهنية : يبادر نحو انجاز أي عمل متعثر، على اعتبار أنه جزء من الفريق.
- 3 - الالتزام بالقيم الأخلاقية العالية على المستوى الشخصي العام ك يحترم الرأي الآخر، ويستوعب أهمية التعددية الفكرية.

D-مهارات الاتصال وتقنية المعلومات والمهارات العددية

- 1 - الاتصال بفاعلية شفويا وكتابيا: قادر على كسر حاجز الخجل، لإيصال وجهة نظره أمام مدرّاه وزملائه
- 2 - استخدام تقنية الاتصال والمعلومات : إدراكه لأهمية الوقت وكيفية تنظيم وقته تحت ضغط العمل.
- 3 - الاتصال بفاعلية : يبرر للآخرين ضرورة إتباع قواعد العمل الامره والنهائية.

E-المهارات الحركية والنفسية

- 1 - قدرته على التعبير اللغوي وتعلم فن الخطابة والكتابة الرسمية.
- 2 - تطوير أساليب حديثه في انجاز علمه باستخدام التكنولوجيا .



هيكل المقرر :

الأسبوع	الساعة المعتمدة	نتائج التعلم	المواضيع	إجراءات التعلم	طرق التعليم
الأول	3	A2 A1	- التمويل الإسلامي والتمويل التقليدي / مفاهيم عامة - معايير التمويل والاستثمار في المصارف الإسلامية	المناقشة	المحاضرة
الثاني	3	A2 B1	خصائص التمويل والاستثمار في الإسلام	المناقشة	المحاضرة
الثالث	3	A1 A2	صيف التمويل الإسلامية المباشرة وغير المباشرة في المصارف الإسلامية	- التحضير والمراجع من الطالب	المحاضرة
الرابع	3	A1 A2 B1	- مفهوم التحليل المالي وأهدافه - التحليل المالي لغايات التمويل :متطلبات التحليل الاقتصادي	المناقشة والتحليل	المحاضرة
الخامس	3	A3 B2 B3	الأساليب العملية في تحليل الجدارة الاقتصادية للعملاء في المصارف الإسلامية	حل الأسئلة	حل الأسئلة العملية
السادس	3	A3 B2 B3 C1 D1	-الأساليب العملية في تحليل الجدارة الاقتصادية للعملاء في المصارف الإسلامية -تطبيقات عملية	حل الأسئلة	حل الأسئلة العملية
السابع	3	A3 B1,2,3 D1,2 E1	-كتابة التقرير الاقتصادي	إعداد التقارير	إطلاع الطلبة على تقارير
الثامن	3	A1,2 B1	-الاستثمار في المصارف الإسلامية	الأسئلة والمناقشة	المحاضرة
التاسع	3	A1,2,3 B1,2,3 C1 D2 E1	-دراسات جدوى الاستثمار في المصارف الإسلامية	حل الأسئلة والمناقشة	المحاضرة ، حل الأمثلة
العاشر	3	A1,2,3 B2,3 C1 D2 E1	-دراسات جدوى الاستثمار في المصارف الإسلامية	حل الأسئلة والمناقشة	المحاضرة ، حل الأمثلة
حادي	3	A1,2	صناديق الاستثمار وأنظمتها	المناقشة	المحاضرة



			B1		عشر
المحاضرة	المناقشة	-التصكيك والصكوك الإسلامية	A1,2 B1	3	ثاني عشر
المحاضرة	المناقشة وحل الأسئلة	-التصكيك والصكوك	A1,2 B1	3	ثالث عشر
حل الأسئلة	حل الأسئلة	- تطبيقات عملية على الصكوك	A3 B2,3 C1 D2	3	رابع عشر

المراجع

الكتاب المقرر الرئيس

- الوجيز في التمويل والاستثمار – وضعيا وإسلاميا، د. عبد الجبار السبهاني، دار العلوم الهندسية – اربد، ط1، 2012
- إدارة الاستثمار في البنوك الإسلامية، تأليف د. حسين محمد سمحان ود. عمر موسى مبارك ود. حامد أبو صقرة، الناشر: المنظمة العربية للتنمية الإدارية.

المقررات المساندة

طرق التعليم :

الطرق	العلامة	التاريخ
الامتحان الأول	20	
الامتحان الثاني	20	
علامة المشاركة	10	
Quiz		
الامتحان النهائي	50	





Zarqa University
Faculty of Economics and Administrative Sciences
Department of Islamic banks
Course Name: Finance and investment in Islam
Prerequisite:

Name Teacher:
Course Number: 0408240
Office hours:
The date of the lecture:

Course Description

This course involves introducing students to the concept of investment objectives and the concept of finance and founded and displays the formats investment funding used in Islamic banking and financing sources in the Islamic economy and Islamic alternative to the interest rate, and talking about the project calendar and selected economic and social impacts of investing in the Islamic curriculum standards.

Course Objectives

- 1.. Statement of the concept of investment objectives and formula compared to the capitalist system.
- 2.. Statement of the concept of funding and foundations and sources.
- 3.. Definition tools of finance and investment in Islamic banks.
- 4.. Definition projects calendar from an Islamic perspective standards

Education outcomes:

A- knowledge:

1. knowledge of concepts: Identify the concepts related to funding.
2. knowledge of theories and principles: to identify the investment management mechanism.
3. knowledge actions: identify the finance and investment management techniques and the study of practical cases in it.

B - cognitive skills:

1. intellectual critical analysis: predicting changes that occur in the environment around him and take advantage of them.

C- interpersonal skills and responsibility:

1. take responsibility for self-learning and professional development: in turn, believes the actor in the success of the work.
2. to act responsibly in the personal and professional relationships: initiates towards the completion of any faltering labor, on the grounds that it is part of the team.

3. Commitment to high moral values on the overall level of personal he respected the opinions of others, and accommodates the importance of intellectual pluralism.

D- IT and numerical skills, communication skills:

1. communicate effectively orally and in writing: unable to break the barrier of shame, to deliver his point of view in front of officers, directors and colleagues
2. The use of information and communication technology: awareness of the importance of time and how to organize his time under the pressure of work.
3. communicate effectively: to justify the need for others to follow who tells business rules

E- motor and mental skills:

1. The ability to linguistic expression and learn the art of public speaking and writing the official.
2. Development of modern methods in the completion of his knowledge by using technology.

The timetable for a decision

the week	The number of hours	Education outcomes	the subjects	Teaching style	teaching methods
first	3	A1 A2 A3	Islamic finance and conventional finance / general concepts	Public discussions	Creative thinking to attract students towards the Specialization
Second	3	A1 A2 C1	Characteristics of finance and investment in Islam	Review of the previous lecture and then explain the current lecture	Prior preparation of the student
Third	3	A1 A2 B1 D1	Islamic modes of financing	Will be held and at least one exam during the unexpectedly	
fourth	3	A1 A2 E1	Islamic modes of financing		

Fifth	3	A1 A2 B1 D3	Procedures for granting financing in Islamic banks		
Sixth	3	A1 B1 C2 D2	Islamic investment and its types		
Seventh	3	A1 B1 D2	Islamic investment and its types		
Eighth	3	A1 B1 C1	Investment procedures in Islamic banks		
Ninth	3	A1 C2 C3 E2	Financial analysis by ratios		
tenth	3	A1 B1 C2 E1	Financial analysis by ratios		
eleventh	3	A1 B1 C1	Investment evaluation criteria: horizontal and vertical analysis (equalization analysis		
twelfth	3	A1 B1 C1 E2	Pricing of Islamic financing and investment instruments		
thirteenth	3	A1 B1 C1 E2	Pricing of Islamic financing and investment instruments		

The main reference:

- Shortage in finance and investment – Islamic and traditional, Prof. Abdul-Jabbar Al-Sabhani, Dar Al-Uloom Al-Hadeusia - Irbid, p.1, 2012
- Investment management in Islamic banks, written by: dr. Hussein Mohammed Samhan, dr. Omar Moussa Mubarak and dr. Hamid Abu Sqra, publisher: Arab Organization for Administrative Development.

Assessment methods:

the exam	The mark	Exam date
The first exam	20	
The second exam	20	
Post mark	10	
Quiz		
final exam	50	